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طرح ساماندهي و واردات خودرو با صرف دهها 
ساعات جلسه در مجلس، سرانجام با تصويب 
نمايندگان نهايي و ابلاغ ش��د. ارزان ش��دن و 
رقابتي شدن بازار خودرو يكي از اهداف واردات 
بود كه متأسفانه به دليل مديريت ضعيف، طعم 
شيرين واردات خودرو به نفع لاكچري پسندان 
تمام شد، زيرا به جاي خودروهاي اقتصادي و 
ارزان، خودروهاي لوكس و لاكچري به كشور 
وارد ش��د؛ خودرو هايي كه طب��ق وعده وعيد 
مسئولان س��ابق صمت، قرار بود تا پايان بهار 
امسال به ۲۰۰ هزا ر خودرو برس��د، ولي آنچه 
در عمل اتفاق افتاده، تع��داد اندكي خودروي 
وارداتي به گمركات است، به گونه اي كه تعداد 
خودرو هاي واردات��ي صفركيلومتر طبق اعلام 
رس��مي گمرك كش��ورمان تا پايان آبان ماه، 
۳ ه��زا رو۴۸۸ دس��تگاه خودروي س��واري به 
ارزش ۶۹ميليون و۶۱۵ هزا ر دلار است. واردات 
اين تعداد خودرو در مقايس��ه با تقاضاي بازار 

تقريباً هيچ است. 
 زماني كه اين قانون ابلاغ شد قيمت هر يورو در 

بازار آزاد ۳۳ تا ۳۵ هزا ر تومان بود و طبق وعده 
وزارت صمت قرار ب��ود خودروهايي با ميانگين 
قيمتي ۱۰ هزا ر يورو وارد شود كه تقريباً مي شد 

۳۰۰ تا ۳۵۰ميليون تومان. 
وزارت صمت براي اينكه خيال مردم و مجلسي ها 
از قيمت خودروهاي وارداتي راحت شود،  يك 
فهرست هش��ت تايي از گزينه هاي روي ميزش 
تهيه كرد. طب��ق اظهارات س��خنگوي وزارت 
 ،CS۳۵ صمت، خودرو هاي��ي نظير چان��گان
ميتسوبيشي ميراژ، MG۶ ،MG۳، هيونداي 
i۱۰، هيون��داي اكس��نت، س��يتروئن C۳ و 
همين طور محصولي از كمپاني فولكس واگن كه 
از آن با عنوان سئات ياد شده است در فهرست 
اوليه قرار داشتند. اكنون با گذشت دو سال، بايد 
وزارت صمت نوع و م��دل خودروهايي كه وارد 
كرده شفاف س��ازي و اعلام كند، البته در حال 
حاضر قيمت يورو به ۵۳ تا ۵۵ هزا ر تومان رسيده 
است. اكنون آنچه در سامانه يكپارچه خودرو از 
س��وی واردكنندگان عرضه شده با قيمت هاي 
بالاي يك  ميليارد تومان است، ضمن اينكه اين 

تعداد واردات پاسخگوي تقاضاي بازار نيست. 
علي آبادي، وزير صمت چن��د هفته قبل وعده 
داده بود، واردات خودرو هاي نو براساس برنامه 
پيش مي رود و تا آذرماه تكليف تمام كس��اني 
كه ثبت نام كرده اند، روش��ن و نح��وه دريافت 
خودرو مشخص مي شود. حال در آستانه ورود 
به زمستان، همچنان حدود ۳۰ هزا ر متقاضي 
كه چندي��ن ماه قب��ل ۵۰۰ميلي��ون تومان از 
پول خود را در حساب بانكي مسدود كرده اند، 
سرگردان هستند و وضعيت آنها تعيين تكليف 

نشده است. 
    مخالفت رئيس سازمان برنامه 

با واردات خودرو 
در آن زم��ان، يكي از ايراداتي ك��ه به مصوبه 
مجلس درب��اره واردات خودرو گرفته ش��د، 
مربوط به كمبود ارز بود، اين در حالي اس��ت 
كه قرار بود طبق قان��ون، ارز واردات خودرو 
از محل ارز اش��خاص خارج از كش��ور تأمين 
ش��ود، اما بانك مركزي زير بار نرفت و گفت 
نمي تواند آن را احصا كند و تش��خيص دهد 

ارز خارج از كشور از كجاست، البته اين ايراد 
كه نمي توانند ارز اش��خاص خارج از كشور را 
شناسايي كنند، ضعف بانك مركزي بود، اما 
در نهايت زور بانك مركزي چربيد و در بحث 
ارز سقف گذاشتند و سقف منابع ارزي براي 

واردات خودرو را تعيين كردند. 
اخي��راً داوود منظور، مع��اون رئيس جمهور در 
همايش اقتصاد ايران ب��ا اعلام اينكه تخصيص 
ارزهاي كش��ور براي واردات خ��ودرو به صرفه 
نيست، اظهار داش��ت: فرض كنيم سال آينده 
۲ تا ۳ميليارد دلار واردات خودرو انجام ش��ود، 
در حالي كه مي دانيم به صلاح كش��ور نيست، 
مناب��ع ارزي كش��ور را ب��ه واردات خودرويي 
اختص��اص دهيم كه در داخل كش��ور ظرفيت 

توليد ۱/۵ميليون خودرو را داريم.
اساس��اً رقم اعلامي منظور اشتباه است و طبق 
آيين نام��ه واردات خودرو، بان��ك مركزي بايد 
سالانه يك ميليارد يورو براي واردات تأمين كند، 
نه ۲ تا ۳ميلي��ارد دلار، اما با اين صحبت رئيس 
س��ازمان برنامه و بودجه، به نظر مي رسد ديگر 
نبايد اميدوار بود كه اولاً خودرو هاي صفركيلومتر 
با سرعت بيش از سرعت لاك پشتي وارد شود و 
ثانياً دليل معطل ماندن تعيين تكليف آيين نامه 
واردات خودرو هاي كاركرده نيز روش��ن شده 
است؛ دليلي كه به محدوديت منابع ارزي اشاره 
مي كند؛ موضوعي كه با واكنش بسياري از مردم 
مواجه ش��ده اس��ت كه چرا براي واردات چاي 
چند ميليارد دلار تخصيص داده ش��د، اما حالا 
دولتي ها براي خودرويي كه مي تواند به كاهش 
قيمت در ب��ازار خودرو منجر ش��ود، از نبود ارز 

سخن مي گويند؟!
    واكنش وزارت صمت 

به خبر ممنوعيت واردات 
اظهارات رئيس سازمان برنامه و بودجه بلافاصله 
با واكنش وزير صمت و معاونانش روبه رو ش��د. 
وزير صمت اعلام ك��رد واردات خودرو تا زمان 
رفع ناترازي ضرورت دارد و معاونان وي نيز از 
آمار تخصيص ارز و فراهم بودن منابع مورد نياز 
براي واردات خبر دادند. اين اظهارات متناقض 
از س��وي دولتي ها در خصوص واردات خودرو، 
افكار عمومي و فعالان ب��ازار را به اين اطمينان 
رساند كه قرار نيست خودروهاي اقتصادي به 
ميزان مورد نياز وارد ش��ود، هرچند مردم دل 

خوشي از روند واردات خودرو ندارند. 
    جمع بندي 

به نظر مي رس��د در واردات خودرو فقط منافع 
باشگاه خودروس��ازان داخلي مورد توجه قرار 
گرفته و عملًا س��ر مردم بي كلاه مانده اس��ت. 
قرار بود انحصار در صنعت خودرو بشكند اما نه 
تنها اين اتفاق نيفتاد بلكه در واردات نيز انحصار 
ايجاد شد، ضمن اينكه خودروهاي داخلي نيز 
به بهانه هاي مختلف با افزايش قيمت ها مواجه 

و گران شدند. 
اگر قرار است اين روند غيرمنطقي و انحصاري 
در واردات خودرو ادامه يابد، همان بهتر كه به 
توصيه رئيس س��ازمان برنامه و بودجه عمل و 

واردات خودروهاي لوكس متوقف شود.

س�ال1397 با خ�روج ش�ركاي خارج�ي خودروس�ازان و آغاز 
تحريم هاي ش�ديد غربي ها، واردات خودرو ب�ه بهانه خروج ارز 
از كش�ور ممنوع اعلام ش�د. از آن زمان تاكن�ون بانك مركزي 
و وزارت اقتص�اد م�دام ب�ا واردات خ�ودرو مخالف�ت كردند تا 
اينك�ه در س�ال1400 ب�ا افزايش قيم�ت خودروه�اي داخلي و 
افت كيفي�ت داخلي ها، مجلس دس�ت ب�ه كار ش�د و در قالب 
س�اماندهي صنع�ت خ�ودرو، واردات خ�ودرو را مط�رح كرد. 
اكنون در پاي�ان دومين س�ال تصوي�ب و ابلاغ قان�ون واردات 
خودرو، رئيس س�ازمان برنامه و بودج�ه واردات را به مصلحت 
منابع ارزي كشور نمي داند، اما وزير صمت و معاونانش تمام قد از 

فراواني ارز مورد ني�از واردات و واردات خودروهاي چيني دفاع 
مي كنند. بررس�ي ها نش�ان مي دهد مديريت واردات خودروها 
در اين مدت چندان قابل دفاع نيس�ت، زيرا به جاي خودروهاي 
اقتص�ادي، خودروه�اي لوك�س و گران قيمت روان�ه گمركات 
ايران ش�ده اس�ت، هر چند برخي مجلس�ي ها و كارشناس�ان 
اقتصادي ب�ه اظهارات داوود منظور تاختند و دولت را به س�ؤال 
از رئيس جمه�ور در صحن مجل�س تهديد كردند، ام�ا اگر قرار 
اس�ت واردات خودرو با همين دست فرمان و ش�يوه ادامه يابد، 
همان بهتر كه واردات متوقف ش�ود، زيرا قش�ر غالب جامعه باز 
هم ذي نفع نيس�ت و عوايد واردات نصيب ثروتمندان می شود. 

 »جوان« الگوي جديد 
اعطاي مشوق هاي مالياتي را بررسي مي كند

 دانش بنيان ها براي اولين بار 
اعتبار مالياتي تحقيق  و توسعه گرفتند

اخيراً براي اولين بار بيش از چندصد طرح دانش بنيان كشور، اعتبار 
مالياتي تحقيق و توس�عه گرفتند و هزينه ه�اي صورت گرفته براي 
تحقيق و توسعه مذكور به صورت اعتبار مالياتي در سال جاري به اين 
شركت ها يا شركت صنعتي س�رمايه گذار پرداخت خواهد شد. اين 
موضوع براي اولين بار و يك سال پس از قانون جهش توليد دانش بنيان 
به ثمر نشسته اس�ت و طرح هاي اعلام ش�ده همه در جهت تكميل 
زنجيره ارزش و خلق محصولات صنعتي با ارزش افزوده بالا هستند. 

       
گذار از اقتص��اد مبتني بر رانت به اقتصاد مبتن��ي بر دانش گامي مهم 
براي هر كش��وري اس��ت كه قصد دارد رقابت پذيري خ��ود را در بازار 
جهاني افزايش دهد. اقتصاد مبتني بر رانت به شدت به درآمد حاصل 
از  بهره برداري از منابع طبيعي مانند نف��ت، گاز يا مواد معدني متكي 
است، در حالي كه اين امر مي تواند درآمد قابل توجهي را در كوتاه مدت 
به همراه داشته باشد، اغلب به وابستگي بيش از حد به اين منابع منجر 

مي شود و توسعه ساير بخش هاي اقتصاد را ناديده مي گيرد. 
در مقابل، اقتصاد مبتني بر دانش بر توليد و استفاده از دانش، نوآوري و 
فناوري به عنوان محرك هاي اصلي رشد اقتصادي متمركز است. اين 
گذار مستلزم تغيير از طرز فكر سنتي مبني بر صادرات ساده مواد خام 
به سمتي است كه صنايع با توسعه محصولات و فناوري هاي جديد با 
ارزش افزوده، زنجي��ره ارزش را تكميل مي كنند. با اين كار كش��ورها 
مي توانند توليدات خود را متنوع كنند و رقابت جهاني خود را به ميزان 
قابل توجهي افزايش دهند. توسعه صنعتي هدفمند نقش مهمي در اين 
فرايند گذار ايفا مي كند. اين موضوع شامل ارائه مشوق ها و حمايت هاي 
خاص به صنايع براي تشويق آنها به حركت در زنجيره ارزش و مشاركت 
در فعاليت هاي تحقيق و توسعه می شود. اين رويكرد به كشورها اجازه 
مي دهد نوآوري هاي تكنولوژيكي را تقويت و محصولات صنعتي با ارزش 

بالا ايجاد كنند و وارد بازارهاي صادراتي جديد شوند. 
استفاده از مشوق هاي هدفمند براي ارتقاي اين توسعه صنعتي ضروري 
است. در گذشته بسياري از كشورها بدون در نظر گرفتن هدف خاصي، 
مش��وق هاي كلي را براي صنايع ارائه كرده اند. اي��ن رويكرد اغلب در 
تش��ويق صنايع به تكميل زنجيره ارزش و س��رمايه گذاري در تحقيق 
و توس��عه شكس��ت مي خورد، بنابراين تكيه بر اصلاح اين انگيزه ها و 
هدف قرار دادن آنها در جهت حمايت از صنايع در توسعه محصولات و 

فناوري هاي جديد بسيار مهم است. 
يكي از انگيزه هاي مؤث��ري كه مي توان از آن اس��تفاده ك��رد، اعتبار 
مالياتي تحقيق و توسعه است. اين مكانيسم به شركت ها اجازه مي دهد 
براي هزينه هاي انجام ش��ده در فعاليت هاي تحقيق و توس��عه، اعتبار 
مالياتي مطالبه كنند. دولت با ارائ��ه اين اعتبار مالياتي، صنايع را براي 
سرمايه گذاري در نوآوري و پيشرفت هاي فناوري تشويق مي كند كه به 

ايجاد محصولات جديد دانش بنيان منجر مي شود. 
اجراي اعتبار مالياتي تحقيق و توس��عه اخيراً در ايران شتاب بيشتري 
گرفته اس��ت. براي اولين بار صدها طرح دانش بنيان در كشور اعتبار 
مالياتي دريافت كرده اند ك��ه هزينه هاي انجام ش��ده در فعاليت هاي 
تحقيق و توسعه آنها از طريق اعتبار مالياتي بازپرداخت مي شود. اين 
ابتكار با اهداف كش��ور براي تكميل زنجيره ارزش و ايجاد محصولات 

صنعتي با ارزش افزوده بالا همسو است. 
گنجاندن اعتبار مالياتي تحقيق و توسعه در برنامه هفتم توسعه بيش از 
پيش اهميت و تعهد دولت را در جهت ارتقاي اقتصاد دانش بنيان نشان 
مي دهد. اين الگوي جديد اعطاي مشوق هاي مالياتي در طول اجراي 
اين طرح، تأكيد بر حمايت از صنايع در تلاش هاي تحقيق و توسعه آنها 
را به  عنوان وسيله اي براي گذار به يك مدل اقتصادي پايدارتر و رقابتي تر 
نشان مي دهد. دولت با تش��ويق صنايع به سرمايه گذاري در تحقيق و 
توسعه، محيطي را ايجاد مي كند كه نوآوري و پيشرفت هاي فناوري را 
تقويت مي كند. اين امر به نوبه خود به توليد محصولات صنعتي با ارزش 
بالا منجر مي شود كه سود بيشتري نسبت به خام فروشي براي كشور و 
صنايع دارد. علاوه بر اين، توسعه صنايع دانش بنيان امكان تنوع بخشي 
و كاهش اتكا بر يك منبع درآمد را فراهم مي كند و در نتيجه مقاومت 

كشور را در برابر شوك هاي اقتصادي افزايش مي دهد. 
   اهميت اعطاي اعتبار مالياتي تحقيق و توسعه 

مهدي عس��كري، عضو كميس��يون صنايع و معادن مجلس ش��وراي 
اسلامي با بيان اينكه متأسفانه نس��بت هزينه كرد ما در بحث آر ان دي 
خيلي كمتر از كشورهايی است كه در صنايع مختلف پيشرو هستند، 
گفت: كشورهاي پيشرفته دنيا بخش قابل توجهي از هزينه هاي شان را 

براي تحقيق و توسعه و آران دي مي گذارند. 
عسكري در گفت وگو با »جوان« در مورد اعتبار مالياتي براي طرح هاي 
تحقيق و توسعه گفت: شرايط كشورهاي پيش��رفته دنيا را كه بررسي 
مي كنيم، متوجه مي شويم بخش قابل توجهي از هزينه هاي شان را براي 
تحقيق و توس��عه و آر ان دي مي گذارند كه عمدتاً از طريق شركت هاي 
دانش بنيان انجام مي شود، يعني به شركت هاي دانش بنيان برون سپاري 
و بابت اين موضوع هزينه مي كنند. وي ادامه داد: متأس��فانه نس��بت 
هزينه كرد ما در بحث »تحقيق و توسعه« خيلي كمتر از كشورهايی است 
كه در صنايع مختلف پيشرو هستند. كره جنوبي در صنعت خودروسازي 
چه ميزان از درآمدهايش را براي تحقيق و توسعه مي گذارد و ما چقدر 

مي گذاريم؟ قطعاً فاصله ما با اين كشورها خيلي زياد است. 
عس��كري بيان كرد: در قانون جهش توليد دانش بنيان مجلس حكم 
خوبي را مصوب كرد كه به ازاي هزينه اي كه اين شركت هاي دانش بنيان 
در حوزه تحقيق و توس��عه مي كنند، به عنوان اعتبار مالياتي محاسبه 
شود و همه شركت ها به شكلي تشويق شوند به حوزه آر ان دي بيايند 
و هزينه كنند كه عمدتاً اين هزينه ها از طرف شركت هاي دانش بنيان 

انجام مي شود. 
وي خاطر نش��ان كرد: به اين ترتيب هم خودش��ان و هم شركت هاي 
دانش بنيان ذي نفع هستند، هم مشوق هاي مالياتي براي آنها گذاشته 
مي ش��ود، هم ش��ركت هاي دانش بنيان ب��ه اين ش��كل تأمين مالي 
مي شوند و  مي توانند در حوزه تجاري س��ازي و ارتباط با شركت هاي 

بزرگ موفق تر باشند. 
عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي در پايان با اشاره 
به اعطاي اعتبار مالياتي تحقيق و توسعه از  سوی سازمان امور مالياتي 
به شركت هاي دانش بنيان گفت: در روزهاي اخير شاهد اعطاي اعتبار 
مالياتي تحقيق و توسعه از  سوی سازمان امور مالياتي به شركت هاي 
دانش بنيان بوديم كه براي اولين بار رخ داده است و تداوم اعطاي اين 
مشوق مهم مالياتي در جهت تكميل زنجيره ارزش موجب خواهد شد 
كشور ما از نظر توسعه صنعتي و همچنين هزينه كرد تحقيق و توسعه 

صنعتي به كشورهاي پيشرو صنعتي نزديك   تر شود. 
   جمع بندي

 توسعه صنعتي هدفمند يك كشور و گذار از اقتصاد مبتني بر رانت به 
اقتصاد مبتني بر دانش، گام هاي بسيار مهمي براي افزايش رقابت پذيري 
جهاني است. استفاده از اعتبار مالياتي تحقيق و توسعه ابزار ارزشمندي 
در تشويق صنايع به تكميل زنجيره ارزش و سرمايه گذاري در نوآوري 
و پيشرفت هاي فناوري است. با حمايت از صنايع در تلاش هاي تحقيق 
و توسعه، دولت ها مي توانند به ايجاد محصولات صنعتي با ارزش بالا، 
تنوع بخشي به اقتصاد، ايجاد فرصت هاي ش��غلي و در نهايت افزايش 

رقابت پذيري جهاني كشور كمك كنند.

»جوان« وضعيت واردات خودرو و الزامات اصلاح آن را بررسي مي كند

 خودروهاي وارداتي به  نام مردم
به  كام ثروتمندان!

 در 2 سال گذشته وعده های زيادی درخصوص واردات خودرو داده شد، قانون آن نيز تصويب و ابلاغ شد، اما در زمان ابلاغ قانون، قيمت يورو
 33 تا 35  هزا ر تومان بود، اكنون به 53تا 55  هزا ر تومان رسيده است. آنچه اكنون در سامانه يكپارچه خودرو از سوی واردكنندگان

عرضه شده با قيمت هاي بالاي يك  ميليارد تومان است، ضمن اينكه تعداد واردات نيز پاسخگوي تقاضاي بازار نيست

عضو كميسيون »برنامه، بودجه و محاسبات« 
مجل�س ش�وراي اس�لامي معتق�د اس�ت: 
سياس�تگذاري هاي صحيح در ح�وزه نفت 
باعث ش�ده اس�ت امروز ش�اهد اثرگذاري 
قابل توج�ه اين بخ�ش در رش�د اقتصادي 
كشور باش�يم، به نحوي كه رشد اقتصادي با 
احتس�اب نفت 7/1درصد و بدون احتساب 
آن 4/2درصد اعلام ش�ده اس�ت. استفاده 
كم نظير بخش نفت و گاز كش�ور از توليدات 
بار اول و هم�كاري نزديك صنعت نفت و گاز 
كشور با شركت هاي دانش بنيان، زمينه لازم 
را براي افزايش بهره وري و رش�د اقتصادي 
و ص�ادرات تجهي�زات توليد بار اول ش�ده 
فراهم كرده و اين رويكرد مهم س�بب رشد 
اقتص�ادي بخش نف�ت و گاز ش�ده اس�ت. 

    
اخيراً بانك مركزي و مركز آمار رشد اقتصادي 
شش ماهه اول سال را منتش��ر كردند كه طي 
آن رشد اقتصادي با احتساب نفت 7/۱درصد و 
بدون احتساب نفت ۴/۲درصد اعلام شده است. 
اين آمار و ارقام بيانگر آن است كه ايران در زمينه 
حوزه تجارت انرژي و توسعه ظرفيت برداشت و 
استخراج نفت و گاز نسبت به ديگر بخش هاي 
كشور، عملكرد بهتري داشته است. بخش توليد 
و تجارت نف��ت، گاز و فرآورده هاي صنعت نفت 
و گاز ايران حدود ۲۰ درصد رش��د اقتصادي را 
تجربه كرده و بيش��ترين تأثي��ر مثبت بر توليد 

ناخالص داخلي كشور را به خود اختصاص داده، 
اين در حالي اس��ت كه توليد و اس��تخراج نفت 
سهمي ۹۶ درصدي از رش��د اقتصادي صنايع و 

معادن ايران را داشته است. 
بخش توليد و تجارت نف��ت، گاز و فرآورده هاي 
صنعت نف��ت و گاز اي��ران در حالي پيش��ران 
اقتصاد كشور است كه تاكنون نه تنها تحريم ها 
عليه تجارت انرژي لغو نش��ده بلكه طبق اذعان 
خزانه داري امريكا، بر مي��زان اين تحريم ها نيز 
در يك س��ال اخير افزوده ش��ده اس��ت. دولت 
با پيگيري سياس��ت خنثي س��ازي حداكثري 
تحريم هاي حوزه تجارت نفت و گاز توانس��ته 
اس��ت با رويكرد نوين و بازطراحي اساس��ي در 
سياس��ت هاي تجارت انرژي خود به بازارهاي 
جديد و غيرقابل تحريمي برسد و از طرف ديگر 
در زمينه استخراج نفت و گاز از ميادين مشترك 
نيز پيشرفت هاي چش��مگيري داشته است كه 
همه اين عوامل نش��ان از تحول بزرگ صنعت 

نفت و گاز ايران در دولت سيزدهم دارد. 
جعفر قادري، عضو عضو كميس��يون »برنامه، 
بودجه و محاسبات« مجلس شوراي اسلامي 
در گفت وگو ب��ا »جوان« در خصوص رش��د 
اقتصادي 7/۵درصدي كشور در شش ماهه اول 
سال كه بخش اعظمي از آن مربوط به صنعت 
نفت كشور اس��ت، گفت: دولت طي سال هاي 
گذشته سياست هاي فعالي را در حوزه انرژي 
به نمايش گذاش��ت كه در نهايت توانست ما 

را به رش��د اقتصادي مطلوبي در ش��ش ماهه 
اول سال جاري برساند. همان طور كه آمارها 
نشان مي دهد، بيشترين رشد اقتصادي را در 
بخش نفت كشور شاهد هس��تيم و مي توانيم 
بگوييم كه اين بخش پيشران اقتصادي كشور 

بوده است. 
وي افزود: طي س��ال هاي گذشته، وزارت نفت 
بيشترين استفاده را از توليدات بار اول داشته 
است و توانسته ايم با اس��تفاده از دستاوردهاي 
دانش بنياني ب��ه رف��ع نيازهاي اي��ن صنعت 
به اق��لام راهب��ردي و تجهيزات اس��تراتژيك 
بپردازي��م. ق��رارداد معاونت علم��ي و فناوري 
رياست جمهوري با رئيس ش��ركت ملي نفت 
ايران در راس��تاي صرفه جوي��ي ۵۰۰ميليارد 
توماني در زمينه تولي��د اقلام راهبردي يكي از 
نمودهاي استفاده از دستاوردهاي دانش بنياني 
در صنعت نفت و گاز كش��ور اس��ت. اين طور 
اقدامات در نهايت به افزايش رش��د اقتصادي 

كشور منجر مي شود. 
قادري گفت: اميدواريم استفاده از توليدات بار 
اول در س��ايه قانون ترك تشريفات مناقصه در 
صنايع ديگر نيز بيش از پيش مدنظر قرار گيرد تا 
شاهد استفاده حداكثري از ظرفيت هاي داخلي و 
دانش بنياني كشور باشيم. اقداماتي كه در زمينه 
بهينه سازي پالايشگاه ها انجام داده ايم در بهبود 
رشد اقتصادي كش��ور مؤثر بوده است. وزارت 
نفت در حوزه پتروش��يمي طرح ها را با سرعت 

پيش مي برد و در حال برطرف كردن موانع است. 
تمامي اين سياست ها به نفع اقتصاد كشور است 

و به بهبود شرايط كمك مي كند. 
عضو كميسيون »برنامه، بودجه و محاسبات« 
مجلس تصريح كرد: افزايش توليد گاز نيز كه بر 
اثر اجراي پروژه هاي توسعه اي مانند بهره برداري 
از فاز۱۱پارس جنوبي رخ داد در افزايش رش��د 
اقتصادي كشور تأثيرگذار بود. دولت هاي قبلي 
براي خودش��ان خط ومرزهايي قائ��ل بودند و 
نمي خواس��تند با كش��ورهاي خارجي و غربي 
درگير شوند. اما رويكرد دولت فعلي اين است كه 
حتي الامكان از ظرفيت هاي داخلي بهره ببريم 
و براي رفع نيازهاي كشور بر توان داخلي تكيه 
كنيم. به اين ترتيب، دولت س��يزدهم تصورش 
اين اس��ت كه وقتي به خودمان متكي هستيم، 
براي مان اهميتي ندارد كه ديگر كش��ورها چه 

قضاوتي در مورد ما دارند. 
قادري خاطرنش��ان ك��رد: دولت س��يزدهم با 
اجراي سياست اتكا بر خود و بی توجه به رويكرد 
ديگر كشورها به سمت بازارس��ازي تضميني 
براي فروش نفت كش��ور در كشورهاي همسو 
حركت كرد. از طرف ديگر، استفاده حداكثري 
از توليدات بار اول نيز بستر را براي خنثي سازي 
تحريم ها و رفع نيازهاي صنعت نفت و گاز كشور 
به اقلام راهبردي مهيا كرد. تمامي اين روندها 
ما را به رش��د اقتصادي مطلوب در شش ماهه 

اول سال رساند.

عضو كميسيون »برنامه، بودجه و محاسبات« مجلس در گفت وگو با »جوان«:

رشد اقتصادي مستلزم اتكا بر دانش بنيان ها در صنايع نفت و گاز است

گفتوگو

كارشناس انرژي در گفت وگو با »جوان«:
خودروسازان داخلي در شرايط غيررقابتي 

خودروهاي پرمصرف توليد مي كنند
كارشناس انرژي معتقد است بايد براي كنترل ناترازي بنزين، بحث 
واردات خودرو را دنبال كنيم. با حذف انحصار از بازار داخلي براي 
خودروسازان داخلي و كاهش تعرفه واردات زمينه رقابت پذيري 
صنعت خودروي داخلي مهيا مي ش�ود و از ط�رف ديگر احكامي 
در جهت الزام بهبود كيفي�ت موتور خودرو مي تواند كمك كننده 
باش�د. خودروهاي هيبريدي ني�ز مي تواند كمك زي�ادي به حل 
مش�كل ناترازي بنزين در كش�ور كند، زيرا اين نوع خودروها در 
س�رعت كمتر از 60كيلومتر بر ساعت از برق اس�تفاده مي كنند 
و در ترافيك به ش�دت ميزان مصرف بنزي�ن را كاهش مي دهند. 

    
شواهد نش��ان مي دهد با وجود اينكه در سال۱۴۰۱ به صادرات بنزين 
مي پرداختيم و ارزآوري يك ميليارد دلاري براي كشور داشتيم، حالا نه 
تنها اين مزيت را از دست داده ايم، بلكه مجبوريم براي واردات بنزين نيز 
هزينه كنيم. طي سال جاري حدود ۰/۶ميليارد دلار براي واردات بنزين 
به انحاي مختلف از جمله تهاتر هزينه كرده ايم. در لايحه بودجه۱۴۰۳ 
پيش بيني شده اس��ت كه به چيزي حدود ۳ميليارد دلار براي واردات 
بنزين نياز داريم، اين به معناي تحميل كسري بودجه ۲۰۰همتي به 
بودجه سال آتي اس��ت. يكي از دلايل مهم ردكليات بودجه مربوط به 
بندهاي مربوط به هدفمندي يارانه ها بود. موضوع ناترازي بنزين به طرز 
عجيبي اقتصاد كشور را رنج مي دهد. از شواهد اين طور برمي آيد كه اين 
مشكل در حال بزرگ تر شدن است و نياز به چاره انديشي هاي اساسي 

براي جلوگيري از وخيم تر شدن موضوع داريم. 
محمدصادق مهرجو، كارشناس ارشد انرژي در گفت وگو با »جوان« در 
خصوص زواياي پيدا و پنهان موضوع ناترازي بنزين و لزوم حل و فصل 
اين مش��كل، ضمن تأييد اين موضوع كه آمار موجود مبني بر اينكه 
ناترازي بنزين و نياز به واردات، كسري بودجه ۲۰۰همتي را به بودجه 
سال آتي كشور تحميل كرده اس��ت و به چيزي حدود ۳ميليارد دلار 
براي واردات بنزين نياز داريم، گفت: ش��واهد نش��ان مي دهد مشكل 
ناترازي بنزين در كشور در حال تشديد است و تبديل به يك واردكننده 
بنزين ش��ده ايم. ناترازي بنزين يك راه حل ندارد و بايد مجموعه اي از 
راهكارها را در پيش بگيريم و اگر اهتمام جدي در اين زمينه نداشته 
باشيم، هر سال بر ش��دت موضوع و ميزان ارزي كه براي واردات نياز 

داريم، افزوده مي شود. 
وي ادامه داد: تنوع سبد س��وختي كشور يكي از مهم ترين راهكارهاست 
كه مي توانيم براي حل مشكل ناترازي بنزين در كشور در دستور كار قرار 
دهيم. گازس��وزكردن خودروها و ارزان كردن قيمت گاز در برابر بنزين 

مي تواند به افزايش استفاده از اين سوخت در كشور كمك كند. 
اين كارش��ناس انرژي توضيح داد: قيمت پايين بنزين باعث ش��ده 
است هيچ انگيزه اي براي رفتن به سمت اس��تفاده از گونه هاي ديگر 
خودروها وجود نداشته باشد، مثلًا رغبتي براي استفاده از خودروهاي 
برقي و گازسوز وجود ندارد، زيرا افراد با قيمت بسيار پايين مي توانند 
بنزين را تهيه و از آن اس��تفاده كنند. مهرجو گفت: يكي از اقدامات 
پيش��گيرانه كه مي توانيم در راس��تاي جلوگيري از وخامت بيش��تر 
موضوع نات��رازي بنزين در كش��ور مدنظر قرار دهيم، اين اس��ت كه 
ناوگان خودروهاي گازسوز را در كشور گسترش دهيم. وي ادامه داد: 
استفاده از ال پي جي مي تواند مدنظر باشد. اين نوع سوخت نسبت به 
سي ان جي گرماي كمتري ايجاد مي كند و آسيب كمتري به خودروها 
مي زند. جايگزين كردن ال پي جي به جاي بنزين مي تواند كمك كننده 
باشد. اين كارشناس انرژي توضيح داد: استفاده از خودروهاي برقي 
نيز مي تواند راهكار مناسبي باشد. در اين زمينه بايد سرمايه گذاري 
خوبي داشته باشيم و مردم را تشويق كنيم كه به استفاده از خودروي 
برقي روي بياورند. بايد همزمان زيرساخت هاي لازم براي استفاده از 

اين نوع خودرو در كشور ايجاد شود. 
مهرجو گفت: اصلاح قيمت بنزين نيز مي تواند كمك كننده باشد. به اين 
ترتيب، از يك طرف جلوي قاچاق را مي گيريم و از طرف ديگر استفاده 
از برق، سي ان جي و ال پي جي را به  صرفه مي كنيم. اين كارشناس انرژي 
توضيح داد: الزام خودروسازان داخلي به اينكه خودروهاي بنزين سوز را 
بهبود كيفيت بدهند و ميزان مصرفش را پايين بياورند، راه دور و درازي 

است، اگر قرار بود اتفاقي در اين زمينه بيفتد تا الان افتاده بود.

بهنازقاسمی
گزارشیک

قاليباف در همايش حمل ونقل و توسعه اقتصادي:
 راهكار بهينه سازي مصرف سوخت

افزايش قيمت سوخت نيست
رئي�س مجل�س ش�وراي اس�لامي ب�ا بي�ان اينك�ه بهينه س�ازي 
در مص�رف مس�ير رس�يدن ب�ه به�ره وري اس�ت و حمل و نق�ل 
نيازمن�د تح�ول از طري�ق هوشمندس�ازي اس�ت، گف�ت: راهكار 
بهينه س�ازي مص�رف س�وخت، افزايش قيمت س�وخت نيس�ت. 
به گزارش »ج��وان« به نقل از خانه ملت، محمدباق��ر قاليباف، رئيس 
مجلس شوراي اس��لامي در نخس��تين همايش حمل ونقل و توسعه 
اقتصادي با بيان اينكه امروز نيازمند رسيدن به فهم مشترك براي حل 
مسائل هستيم چراكه س��رمايه هاي لازم در كشور وجود دارد، گفت: 
امروز بايد بر اس��اس سياست هاي ابلاغي به رش��د اقتصادي ۸درصد 
برسيم و تورم را تك رقمي كنيم. در جريان بررسي لايحه برنامه هفتم 
اين موضوع را به دولت و ش��وراي نگهبان گفته ام كه رشد ۸درصدي 
قطعاً سقف س��رمايه گذاري دارد كه بايد نس��بت به آن برآورد داشته 
باشيم تا به مباحث پوچ گرفتار نشويم و تازه بخواهيم موضوع اصل7۵ 

آن را تعيين كنيم و اين موضوع بايد از قبل مشخص باشد. 
وي افزود: در حوزه حمل ونقل سوخت با مبلغ بسيار اندك توزيع مي شود، 
چنانچ��ه گازوئيل ليتري ۳۰۰تومان اس��ت اما باز هم هزينه تمام ش��ده 
حمل ونقل ما بسيار بالاست. نوشتن بهره وري ۲/۸براي مان بسيار سخت 
شده است. روزانه ۳/۵ميليون بشكه نفت در كشور هدر مي دهيم كه اگر 
بشكه اي ۸۵دلار محاسبه كنيم، سالانه بالاي ۱۰۰ميليارد دلار مي شود. 
چرا بايد كيك اقتصاد خود را در ش��رايطي كه تحت تحريم هاي ظالمانه 
امريكا قرار داريم، كوچك و چرا خودمان هم به خودمان ظلم كنيم. ثابت 
نگه داشتن قيمت ها قطعاً اشكال ماست اما راه بهينه سازي مصرف سوخت 
نيز افزايش قيمت آن نيس��ت بلكه راه هاي ديگري هم وجود دارد. وقتي 
سرمايه در حال از بين رفتن است، بايد از سوي دولت، بخش خصوصي و 
مردم بهينه شود و اگر همه باهم از آن منفعت ببريم، اين ۱۰۰ميليارد دلار 

تبديل به سرمايه ملي ما خواهد شد. 
    فعالان اقتصادي مجاهدان اصل�ي و واقعي جنگ اقتصادي 

هستند
رئيس مجلس در ادامه خطاب به فعالان اقتصادي حاضر در جلس��ه 
تصريح كرد: امروز براي مبارزه با امريكا بايد توليد كش��ور را افزايش 
دهيم و مش��كلات اقتصادي را حل كنيم و اين همان جايي است كه 
امريكا در حال مبارزه است كه ما قوي نشويم و ما بايد همان جا باشيم 
تا قوي شويم، بنابراين شما مجاهدين اصلي و واقعي جنگ اقتصادي 

هستيد و ما در خدمت شما قرار داريم. 
قاليباف يادآور شد: ما ۱۲سال در حوزه شهرداري فعاليت كرديم كه 
آن زمان هم تحريم امريكا بوديم و هم تحريم سه دولتي كه با آنها كار 
كرديم، يعني شرايط كار براي ما سهل نبود، حتي طي اين ۱۲سال يك 
جلسه هم براي شهر تهران با ما نگذاشتند اما توانستيم ۲۰۰كيلومتر 

خط مترو ايجاد كنيم. 


